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Moroccan civil society, the state, and the limits of participatory democracy, 
the theoretical framework and outcome

 

 

 

Abstract: 
This article discusses the philosophical framework of the relationship 

between the state and civil society in Morocco. It defines the nature of the 
Moroccan state, how it manages public space, and how it employs Moroccan civil 
society and makes it subservient to the state. It also explores the complex 
relationship between the state and civil society and how civil society interacts with 
political authority. It shows that civil society institutions attempt to limit the state's 
interference in society's affairs in order to achieve a general balance within society 
and ensure a minimum level of participation. With the legal and constitutional 
changes in Morocco, Moroccan civil society has been able to contribute to the 
public sphere to a limited extent, as evidenced by the outcomes of participatory 
democracy in the past decade 
Keywords: Civil Society,Morocco, State, Participatory, Democracy, Outcome. 
 

K 

2011 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  22 

 

 

. 

 

•  

•  

•  

•  

•  

 

• . 

• 

2011 

 

 

 

 

 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  23 

 

191 

2

 

3

4 

5 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  24 

 

1856

 

1821

1 

•  

•  

•  

 

2 

3 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  25 

 

1 

2

3

4

 

 

 

 

5

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  26 

 

 

19811 

2

3

4 

- 

19701980

 

- 

5

 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  27 

 

- 

19911 

2 

3

4  

 

 

 

2011

514

15

13139

 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  28 

 

44.1464.14

1  

2 

 

3 

146

4 

 

https://cutt.us/WUO8O
https://cutt.us/ZIzcH


برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  29 

 

1 

2

3

 

2011 

 

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  30 

 

 

 

 

 

2520206

1 

 

312019212

2 

● 16678 

● 4622 

3 

 

464.14

 

https://assahraa.ma/journal/2020/147401
https://cutt.us/uYXwv


برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  31 

 

 

14

1 

44.14215

3 

 

4 

5 

2011

 

https://cutt.us/yOK5S


برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  32 

 

1 

 

 

• 

2020

• 912006

• 1997

• 72000

 



برلين المانيا/  والاقتصادية والسياسية الاستراتيجية للدراسات العربي الديمقراطي المركز  إصدارات  

3882023  33 

 

• 21995

• 661999

• 661990

• 472002

• 72000

• 72000

• 132022

https://cutt.us/WUO8O052023 

• 08.09.2022

https://cutt.us/ZIzcH062023

• 

https://assahraa.ma/journal/2020/147401262020

03.10.2023

• 

 

• https://cutt.us/uYXwv42023

• 6

2014https://cutt.us/yOK5S062320 

 
 

https://cutt.us/WUO8O
https://cutt.us/ZIzcH
https://assahraa.ma/journal/2020/147401
https://cutt.us/uYXwv
https://cutt.us/yOK5S

